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De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid en Gezin hield twee gedachtewisselingen 

over het jaarverslag Jeugdhulp 2017, op 18 september en 2 oktober 2018. Aan de 

bespreking namen de volgende sprekers deel: 

 Stefaan Van Mulders, administrateur-generaal van het Agentschap Jongeren-

welzijn; 

 James Van Casteren, administrateur-generaal van het VAPH;  

 Katrien Verhegge, administrateur-generaal van Kind en Gezin. 

 

Het jaarverslag Jeugdhulp 2017 is als bijlage terug te vinden op de dossierpagina 

van dit document op www.vlaamsparlement.be. 

1. Toelichting 

1.1. Intro 

Minister Jo Vandeurzen wou het jaarverslag Jeugdhulp 2017 voor het zomerreces 

van 2018 presenteren maar tijdens de redactie is duidelijk geworden dat een 

aantal cijfers bijkomend gecontroleerd moesten worden om te achterhalen wat in 

de registraties is opgenomen en wat de betekenis ervan precies is. Tijdens de 

verwerking is vertraging opgelopen. Er zijn daarnaast analyses en dubbelchecks 

uitgevoerd. 

 

Wie dit jaarverslag naast de cijfers van 2015 en 2016 legt, merkt enkele trends, 

hoewel de cijferanalyse aantoont dat dat niet altijd eenvoudig is. Ondertussen is 

immers overgestapt op meer unieke registraties. Het jaarverslag moet op dit vlak 

aan maturiteit winnen. Ondertussen is de voorbereidende studie afgerond van 

het door het Vlaams Parlement gevraagde longitudinale onderzoek. Er is 

duidelijkheid over de voorwaarden om dat onderzoek op te starten. Het 

vooronderzoek is online beschikbaar. Uit de studie blijkt dat heel wat begrippen 

en definities niet uniform zijn in de jeugdhulp. 

 

Er wordt gestreefd naar uniformere registratie. Er zijn de afgelopen jaren grote 

stappen vooruit gezet, maar gegevensdeling en -monitoring moeten blijvend 

bijgestuurd en geëvalueerd worden. Dat alles moet bovendien sporen met de 

vraag naar vereenvoudiging. Wat geregistreerd moet worden, moet ten slotte een 

duidelijk doel hebben door bijvoorbeeld bij te dragen aan vlotte zorgcontinuïteit. 

 

Stefaan Van Mulders, administrateur-generaal Agentschap Jongerenwelzijn, zegt 

dat dit jaarverslag over de brede jeugdhulp gaat. De breedte van die jeugdhulp 

wordt op korte termijn ook vertaald in de bestuurlijke organisatie. 

1.2. Jeugdhulp is breed en divers 

Katrien Verhegge, administrateur-generaal Kind en Gezin, start bij de brede 

instap. Veel kinderen en jongeren komen voor het eerst in contact met de 

jeugdhulp via een van deze basisvoorzieningen. De CLB’s hebben in 2017 

260.982 unieke leerlingen met een zorgvraag onthaald, wat overeenkomt met 

één vijfde van de totale leerlingenpopulatie. Kind en Gezin had met 207.370 

unieke kinderen minstens één fysiek contact. De CAW’s ontmoetten in 2017 

26.502 jongeren – voornamelijk tussen 18 en 25 jaar – met een vraag. 

 

In de jeugdhulp komt de minst ingrijpende hulp eerst aan bod. Naarmate de 

intensiteit en het ingrijpende karakter toenemen, dalen de cijfers. Het aantal 

jongeren lag bij de cgg’s hoger dan bij de MFC’s. Het aantal opnames in een 

gemeenschapsinstelling ligt nogmaals lager. 

 

De jeugdhulp biedt diverse vormen van hulpverlening aan. De CLB’s zijn in 2017 

beginnen te chatten. Het aantal uren is in de loop van 2017 uitgebreid. Er zijn 
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4013 chatgesprekken gevoerd. Het overgrote deel daarvan ging over psychosociaal 

functioneren. Daarnaast ontving nupraatikerover.be van de VK’s 156 meldingen. 

Dit beperkte cijfer is met 46 percent gestegen in vergelijking met 2016. 

 

Het gebruik van de laagdrempelige jeugdhulp steeg tussen 2015 en 2017 met 11 

percent. Het is belangrijk en positief dat jongeren die laagdrempelige en 

rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp nodig hebben, die hulp zo snel mogelijk 

vinden en krijgen. De stijging is voornamelijk het gevolg van de opheffing van de 

aparte erkenning van de VAPH-thuisbegeleidingsdiensten waardoor die capaciteit 

in de rechtstreeks toegankelijke hulp is terechtgekomen. Het stijgende gebruik 

van de jeugdhulp volgt de internationale trend. 

1.3. Innovatieve methodieken en netwerken 

‘Signs of safety’ werkt samen met netwerken rond het gezin aan de veiligheid 

van het kind. Het is een belangrijke methodiek die resultaat oplevert. Deze 

methodiek wordt gebruikt in de OCJ’s en in de sociale diensten van de 

jeugdrechtbank. Er wordt ingezet op coaching van het personeel. ‘Signs of safety’ 

leidt tot meer gedragen oplossingen. Het is mogelijks een verklaring voor het 

gedaalde aantal aanmeldingen voor intensievere hulp. 

 

Positieve heroriëntering zet in op de kracht van het gezin. In 2017 waren er 555 

begeleidingen en 88 percent van de jongeren hadden geen vervolghulp meer 

nodig. 

 

Er wordt ten slotte ook geïnvesteerd in laagdrempelige netwerken. In vijftien 

regio’s wordt met ‘Eén gezin, één plan’ gewerkt. Jeugdhulp komt naar de 

kinderen en hun gezin in plaats van omgekeerd. 

1.4. Pleegzorg blijft groeien 

Dat pleegzorg bij de uithuisplaatsing van jonge kinderen de eerste keuze moet 

zijn, vindt meer en meer ingang. Sedert 2014 is pleegzorg met 25 percent 

gestegen en in vergelijking met 2016 met 8 percent. De markante stijging is te 

danken aan de campagnes, de pleegzorggemeente en de decretale wijzigingen. 

1.5. Meer druk op intensieve hulp 

Stefaan Van Mulders stelt vast dat de druk stijgt op de niet-rechtstreeks 

toegankelijke jeugdhulp. Het gaat voornamelijk om de verblijfsfuncties, pleegzorg 

en het PAB. De instroom is stabiel in vergelijking met 2016 al neemt de druk op 

het verblijfsaanbod toe. Er zijn aanzienlijk meer vragen naar priorhulp vanuit de 

toegangspoort sedert 2015. De begeleidingsduur van een individuele jongere in 

een verblijfsfunctie stijgt gemiddeld ten opzichte van 2016. 

 

De wachttijden behoeven een grondige analyse omdat ze uiteenlopend zijn en 

afhankelijk van regio of soort hulp. Algemeen gesteld kan 59 percent van de 

wachtende jongeren binnen de drie maand geholpen worden, en 76 percent 

binnen de zes maand. Daaruit blijkt een lichte daling van de effectiviteit van de 

hulpverlening in vergelijking met 2016. 

 

De aandacht moet vooral gaan naar de vraag naar GES+, de gemiddelde 

wachttijd in de ckg’s, de druk op het hulpaanbod voor jongvolwassenen, de 

stijgende vraag naar pleegzorg en ten slotte naar PAB. 
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1.6. Evolutie aantal wachtenden op niet-rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp 

Het aantal wachtenden stijgt ten opzichte van 2016. De fluctuatie in 2015 was 

een actualisatie van de individuele dossiers. Er zijn 5273 jongeren die wachten op 

een vorm van intensieve hulp. Daarbij moeten 1533 jongeren geteld worden die 

wachten op een PAB. Omdat er een kleine overlapping is, wachten in totaal 6584 

individuele jongeren op intensieve hulp. 

 

Verdere analyse is nodig omdat de verklaringen niet eenduidig zijn. Er zijn 

regionale verschillen en verschillen volgens werkvorm. Het is een complexe 

beweging. Het succes van het programma voor jongvolwassenen leidt ertoe dat 

jongeren langer in deze hulpverlening blijven. 

1.7. Nuance bij ‘wachten’ 

De omschrijving van wachtlijst en -tijd verschilt per sector en vaak per 

voorziening. Er wordt, ondersteund door wetenschappelijk onderzoek, gewerkt 

aan een netter en zuiverder gebruik van deze begrippen. 

 

Een derde van de 1533 jongeren die op een PAB wachten, krijgt andere 

intensieve hulp of heeft die gekregen. De helft krijgt een basisondersteunings-

budget. Een vierde krijgt basisondersteuningsbudget noch niet-rechtstreeks 

toegankelijke hulp. Of ze een andere vorm van rechtstreeks toegankelijke hulp 

inschakelen, is niet zichtbaar. 

 

40 percent van de 2155 jongeren die wachten op niet-rechtstreeks toegankelijke 

hulp krijgen een andere vorm van niet-rechtstreeks toegankelijke hulp of hebben 

die gekregen. Of ze een andere vorm van rechtstreeks toegankelijke hulp 

inschakelen, is niet zichtbaar. 

1.8. Jongvolwassenen doen meer een beroep op jeugdhulp 

Het Actieplan Jongvolwassenen probeert bruggen te bouwen tussen jeugdhulp en 

volwassenenhulp. Voor de jongvolwassenen zijn recent innovatieve kleine 

wooneenheden geopend waar vier tot zes jongvolwassenen aanwezig zijn en een 

lichte vorm van begeleiding krijgen. Daarvoor zijn 87 plaatsen ter beschikking 

gesteld. Ze worden thans operationeel. 

 

De voortgezette hulpverlening wordt uitgebreid tot 25 jaar. De CAW’s participeren 

in het kader van het plan Dak- en thuisloosheid actief in de rondetafelgesprekken 

over deze jongeren in de afdeling Continuïteit en Toezicht. 

 

Het aantal 18-plussers dat gebruikmaakt van voortgezette intensieve jeugdhulp 

stijgt met 20 percent op twee jaar tijd. In de voorzieningen van Jongerenwelzijn 

is er zelfs een stijging met 34 percent. 

1.9. Crisisjeugdhulp in vernieuwing 

De cijfers in het jaarverslag 2017 zijn de eerste gevalideerde cijfers wat 

vergelijken onmogelijk maakt. Thans wordt geregistreerd met het Rijksregister-

nummer wat de zekerheid biedt dat over unieke jongeren gerapporteerd wordt.  

 

Er is één meldpunt per regio, maar de integratie met de federale netwerken 

Geestelijke Gezondheidszorg loopt nog. 

 

Het grootste deel van de crisisjeugdhulp wordt met een consult in een meldpunt 

opgelost: 5392 aanmeldingen zijn meteen telefonisch geholpen waardoor geen 

verdere bijstand van het crisisnetwerk nodig was. Er waren 3373 jongeren met 
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een vraag naar hulp in het crisisnetwerk. Voor 2050 individuele jongeren is 

vervolgens ook hulp opgestart: 1314 jongeren in een verblijfsfunctie, 597 

jongeren kregen een interventie thuis of in hun context, en 423 jongeren deden 

een beroep op crisishulp aan huis. Een aantal jongeren heeft meermaals een 

beroep gedaan op bepaalde interventies of gebruikgemaakt van verschillende 

interventies. 

1.10. Waarom is crisisjeugdhulp niet opgestart? 

In 514 gevallen was het aanbod volzet. Bij 482 jongeren in de crisisjeugdhulp 

afgebroken. In 168 casussen was de jongere of zijn context niet bereid op het 

aanbod in te gaan. Een beperkt aantal dossiers is door de toegangspoort 

overgenomen omdat de vraag vrij complex was. Soms ontbrak het gevraagde 

aanbod in de regio. Wanneer het aanbod volzet was, zijn alternatieven gezocht 

en gevonden. Voornamelijk overbruggingshulp of in de rechtstreeks toegankelijke 

hulp. 

1.11. Gerechtelijke jeugdhulp 

Het aantal dossiers bij een jeugdrechter blijft vrij stabiel op zo’n 15.000. Zoals 

steeds vormen de delictplegers de minderheid met slechts 14 percent. Het gaat 

hoofdzakelijk om verontrustende situaties waarin de jeugdrechter door het parket 

wordt gevorderd. 

 

Het aanbod aan herstelgerichte en constructieve afhandeling zit in de lift. In 

vergelijking met 2016 is er een stijging met meer dan 15 percent. Het is 

verheugend dat dit pakket meer ingang vindt bij het parket en de jeugdrechter. 

1.12. Continuïteit steeds belangrijker 

Dankzij de transfer van provinciale medewerkers naar de Vlaamse overheid zijn 

de teams Continuïteit opgericht. Ze zijn in elke regio toegevoegd aan de 

regionale toegangspoort. Deze teams zoeken oplossingen voor trajecten wanneer 

breuken voorkomen of dreigen. In 2017 zijn 466 kinderen opgevolgd. Het gaat 

om jongeren in vrij intensieve en niet-rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp wier 

traject dreigt stil te vallen of af te breken zonder dat een vervolgtraject zichtbaar 

is. De teams zijn erin geslaagd voor 289 jongeren nieuwe hulp op te starten met 

behulp van de escalatie van de prioritering. Soms zijn die trajecten opgestart 

dankzij extra middelen. Het gaat om een beperkt budget dat degressief wordt 

toegekend over de jaren. Voorzieningen worden aldus overtuigd een moeilijk 

traject (her) op te starten. Er zijn ook 52 persoonsvolgende convenants 

toegekend voor minderjarigen met een beperking in de gerechtelijke jeugdhulp. 

Ten slotte is aan 24 jongeren met een beperking zorg op maat aangeboden via 

de complexe zorgvraag in de zorgnetwerken. Dat gaat om bijzonder complexe 

trajecten. 

 

De rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp zet met ‘Eén gezin, één plan’ sterk in op 

de continuïteit van het laagdrempelige netwerk. 

1.13. Opvang van jonge vluchtelingen 

De instroom van niet-begeleide minderjarige vluchtelingen ligt lager dan in het 

piekjaar 2015 maar blijft met meer dan honderd per maand aanzienlijk. Dankzij 

het project ‘Geef de wereld een thuis’ worden meer dan 330 jonge vluchtelingen 

in pleegzorg opgevangen. De bestaande projectmatige uitbreiding van het 

reguliere aanbod wordt verlengd. De conventie met Fedasil over 145 verblijfs-

plaatsen blijft eveneens. 
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1.14. Persoonsvolgende financiering voor minderjarigen: verder traject 

James Van Casteren, administrateur-generaal VAPH, verwijst naar de beslissingen 

die de Vlaamse Regering op 20 juli 2018 nam over de gefaseerde invoering van de 

persoonsvolgende financiering voor minderjarigen. Tijdens de eerste fase (2018-

2019) wordt verder gewerkt aan de bouwstenen van de persoonsvolgende 

financiering voor minderjarigen. Er wordt gestructureerd, inhoudelijk en qua 

regelgeving gewerkt aan een toeleidingsprocedure, budgetbepalingsmethodiek, 

inschaling en inschatting van de zorgzwaarte, bestedingsmaatregelen, en de 

afstemming van PAB-richtlijnen en -bestedingsregels op de persoonsvolgende 

financiering voor meerderjarigen. 

 

Het is de bedoeling effectief te starten in 2020 met persoonsvolgende financiering. 

Op dat moment kan de toeleidingsprocedure operationeel worden. Tegelijk moet 

de graduele omschakeling van de aanbodfinanciering op de persoonsvolgende 

financiering worden opgestart. Daar moet gericht en doordacht mee worden 

omgesprongen want dat heeft in de persoonsvolgende financiering voor 

meerderjarigen voor problemen gezorgd. 

 

Ondertussen worden enkele trajecten opgestart. Bepaalde methodieken en 

beleidsaspecten worden al bijgestuurd. Zo moet de rechtstreeks toegankelijke hulp 

flexibeler, zodat begeleidingsuren kunnen worden ingezet voor psychosociale 

begeleiding. Bepaalde begeleidingen kunnen in inclusieve trajecten ingezet 

worden. Onderwijs en kinderopvang zullen dankzij rechtstreeks toegankelijke 

VAPH-hulp kunnen. 

 

Bepaalde PAB-bestedingsregels moeten overeenstemmen met de bestedingsregels 

voor meerderjarigen. Daarover wordt met de sector overlegd, want ook voor 

administratie, bijstands- en gebruikersorganisaties wordt het ingewikkelder 

doordat twee verschillende bestedingssystemen door elkaar lopen. 

 

De toegangspoort en het VAPH bekijken de criteria om een PAB toe te kennen. 

Meerderjarigen werken met prioriteitengroepen en automatische toekennings-

groepen. In welke mate kan een begin worden gemaakt voor de toekenning van 

het PAB aan minderjarigen? Hoe wordt omgesprongen met de mate waarin een 

aanvraag acuut is? Moet men chronologisch ordenen? Zijn er acute aanvragen? 

Hoe om te springen met wachten voor een MFC versus wachten op een PAB? 

 

Ook de inschaling en de toegang tot bepaalde rechten moet worden bekeken en 

onderling afgestemd. Minstens moeten inschaling en definitie van handicap op 

elkaar worden afgestemd. 

 

De Vlaamse interdisciplinaire inzichten over de erkenning van een handicap 

schenken meer aandacht aan gedragsproblemen en -stoornissen dan de artsen 

van de FOD Sociale Zekerheid. Van zodra Vlaanderen bevoegd is voor het 

Groeipakket wordt dat de take-up van GES en GES+-problematieken. Het is de 

bedoeling de artsen van de multidisciplinaire teams de verhoogde zorgtoeslag in 

het kader van het Groeipakket te laten inschalen. Op die manier wordt de focus 

meer op de gedragsproblematieken gelegd waardoor het vaker in aanmerking 

komt voor de verhoogde zorgtoeslag. Er moet worden vermeden dat iemand in 

aanmerking komt voor handicapspecifieke ondersteuning maar de verhoogde 

zorgtoeslag misloopt. 

1.15. Reflecties 

Stefaan Van Mulders vindt het belangrijk dat de innovatieve krachtgerichte 

methodieken verder worden uitgerold en verspreid. In het ontwerp van decreet 

betreffende het jeugddelinquentierecht (Parl.St. Vl.Parl. 2017-18, nr. 1670/1) 
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neemt dat een bijzondere positie in. Er is voorzichtige hoop dat deze methodieken 

de druk op intensieve jeugdhulpvormen en zelfs op uithuisplaatsing in belangrijke 

mate beïnvloeden. 

 

Pleegzorg stijgt. Er moet blijvend in geïnvesteerd worden als eerste alternatief 

voor uithuisplaatsing. De campagnes mogen niet afgebouwd worden. De vraag 

naar pleegzorg blijft actueel. Het is niet zo dat de vraag ernaar helemaal 

gecapteerd wordt. 

 

Het signaal dat de zorg voor een naadloze overgang voor jongvolwassenen in de 

brede jeugdhulpverlening moet worden gecontinueerd, is opgepikt. De stijging is 

significant. Voor beleid en hulpverlening is het duidelijk dat jeugdhulp niet stopt 

op de leeftijd van 18 jaar maar gecontinueerd wordt in een zorgzame en 

kwalitatieve overdracht van de jongvolwassenen. 

 

Hulpvragen moeten dadelijk worden opgevangen, en dat nabij de jongere en zijn 

context. Laagdrempelige jeugdhulp krijgt een stevige impuls. De innovatieve 

netwerken moeten verder uitgerold worden. Het beleid, daarin gesteund door 

wetenschappelijk onderzoek, is ervan overtuigd dat laagdrempelige hulp absoluut 

noodzakelijk is om escalatie te voorkomen. Deze inspanningen moeten worden 

voortgezet en zelfs uitgebreid. 

 

Niemand mag blind zijn voor de problemen waarmee de intensieve jeugdhulp 

kampt. De druk blijft immers actueel. Er zijn de complexe GES+-problemen. Er 

zijn minderjarigen met een beperking die aanspraak maken op een PAB. Er zijn 

jongeren die aan de toegangspoort een verblijfsfunctie vragen. De extra 

investeringen die de voorbije jaren zijn opgezet, moeten worden voortgezet om 

vragen naar intensieve hulp in de toekomst te kunnen beantwoorden. 

1.16. Reflecties en nieuw beleid 

Minister Jo Vandeurzen zegt dat de jaarverslagen steeds beter geïntegreerd 

rapporteren. De registraties verbeteren. Steeds meer gegevens worden gedeeld. 

Voor een aantal zaken zoals bijvoorbeeld wachtlijsten en wachttijden is het niet 

eenvoudig om vergelijkingen te maken met het verleden. Over een aantal 

sectoren kan niets gezegd worden over de periode voor de integrale jeugdhulp. 

De overtuiging blijft dat bepaalde zaken administratief eenvoudiger en 

consistenter moeten. Allicht moet de digitalisering daartoe voortgezet worden. De 

evolutie naar één agentschap faciliteert de integratie eveneens. 

 

Er volgt een evaluatie van het decreet van 12 juli 2013 betreffende de integrale 

jeugdhulp. Deze evaluatie wordt wetenschappelijk voorbereid. 

 

Het vooronderzoek naar het longitudinaal onderzoek is afgerond. Het ontbreekt 

aan eenduidige definities en begrippen in de verschillende sectoren. Er moet 

bijgevolg werk worden gemaakt van een gedeeld begrippenkader. Het 

longitudinaal onderzoek zal van start gaan met een afgebakende groep om 

opvolging mogelijk te maken. 

 

Innovatie werkt. Er lopen twee grote oefeningen die moeten leiden tot nieuwe 

acties. Een werkgroep buigt zich over het verblijf. In het sociaal akkoord zijn 

enkele afspraken gemaakt. De (complexe) zorgvragen veronderstellen een nieuw 

concept van residentiële opvang. Binnen het nieuwe agentschap moet dat de 

verschillende sectoren overstijgen. Dat zal budgettaire inspanningen vereisen. 

Bestaande infrastructuur wordt geherconditioneerd. Er wordt tegelijk voor nieuwe 

infrastructuur gezorgd. Voor de nieuwe capaciteit moet financiering gemobiliseerd 

worden. 
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Het belangrijke onderzoek naar GES-jongeren wordt op korte termijn afgerond. 

Hulpverleners worstelen met de complexe hulpvragen. Ze zoeken naar de 

aangewezen ondersteuningsmogelijkheden, aanpak en capaciteit. Beleidsmatig 

moet een en ander vanuit een gedeelde probleemanalyse aangepakt worden. De 

visie op deze problematiek moet door alle sectoren gedragen worden. In de loop 

van 2019 volgt daartoe een fundamentele oefening die zal worden afgerond met 

een collectieve reflectie.  

 

Er moet rekening worden gehouden met de opmerkingen van het Rekenhof. De 

voortgezette jeugdhulp, de ckg’s en GES+ zijn prioritair binnen de intensieve 

ondersteuningsvormen. De in 2017 gestarte werven zijn stilaan operationeel. De 

rechtstreeks toegankelijke hulp is substantieel uitgebreid. Het Zorggarantieplan, 

waarvoor in extra middelen is voorzien, is in uitrol. De kleinschalige woongelegen-

heden waar jongvolwassenen opgevolgd kunnen worden, moeten de residentiële 

jeugdhulp ruimte geven. 

 

Een aantal keuzes voor 2019 liggen inmiddels vast in een meerjarengroeipad of in het 

sociaal akkoord. De GES+-capaciteit, verlengde jeugdhulp voor jongvolwassenen, het 

Zorggarantieplan en pleegzorg blijven aandachtpunten. 

2. Bespreking 

Lorin Parys vraagt uitleg over het laattijdig leveren van het jaarverslag. Ook bij 

de leesbaarheid heeft hij bedenkingen. Vergelijken met voorgaande jaren is 

slechts beperkt mogelijk en tendensen ontbreken.  

 

De rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp zit in de lift. Jongeren en ouders vinden 

steeds gemakkelijker de weg naar CLB en CLB-chat dankzij onlinemedia. Meer 

dan de helft van de chatsessies gaat over psychosociaal functioneren. In 2017 

bereikte de rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp ongeveer duizend extra 

personen ten opzichte van 2015, of een stijging met 11 percent. N-VA verwacht 

nog meer positieve effecten van de vooropgestelde investeringen.  

 

Het CLB ziet het aantal leerlingen in de vraaggestuurde werking voor het vijfde 

schooljaar op rij dalen. Het gemiddelde aantal interventies per leerling neemt 

toe. Hoe gaat de minister daarmee om? Is er een verklaring voor? Geen 10 

percent van de vragen is gericht op de psychosociale context.  

 

Kortdurende begeleiding omvat maximaal twee tot acht sessies en kan niet 

worden ingezet als overbruggingshulp in afwachting van andere hulp. Wordt er 

na de achtste sessie abrupt een einde gesteld aan de begleiding?  

 

De chat met het CLB verliest aan populariteit ten aanzien van onder meer 

WhatsApp. Kan men niet beter WhatsApp hanteren? 

 

De probleemgebonden hulp kent langere wachttermijnen ondanks de daling van 

het aantal dossiers. Het aantal aanmeldingen door de sociale dienst van de 

jeugdrechtbank is met 11 percent afgenomen ten opzichte van 2016. Waarom is 

die doorstroming verminderd? Er is een daling van de nieuw opgestarte hulp 

maar de verblijfsduur van de minderjarigen in voorzieningen stijgt. Wat is 

daarvan de achtergrond? 

 

De priors en de priorchecklist verontrusten Lorin Parys. Het percentage 

goedgekeurde priors daalt gestaag van 68,3 percent in 2015, 63,5 percent in 

2016 tot iets meer dan de helft in 2017. Van de priors toegekend in 2015 kan 4 

percent nog steeds niet instromen. Voor de priors van 2016 is dat een kwart en 

voor 2017 kan meer dan de helft binnen de zes maanden instromen. Hoe denkt 

de minister dat beter te doen?  
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In de niet-rechtstreeks toegankelijke hulp wachten meer dan 5000 jongeren op 

een vorm van intensieve hulpverlening. De helft daarvan zijn 18-plussers, maar 

het is goed dat ook zij de weg naar de integrale jeugdhulp hebben gevonden. 

Ongeveer 40 percent krijgt al een andere vorm van hulp maar er is geen zicht op 

wie al rechtstreeks toegankelijke hulp krijgt. Kan dat beter? 

 

Het is positief dat pleegzorg een toename blijft kennen. De stijging met 8 percent 

juicht de spreker toe, maar er moet ook aandacht zijn voor de vaststelling dat die 

kleiner is dan in 2016. 

 

Er was sprake van 1691 opnames in de gemeenschapsinstellingen maar dat cijfer 

keert niet terug in het jaarverslag. Dat vermeldt 1194 opnames, gespreid over 

alle campussen van de gemeenschapsinstellingen. Is dat verschil louter te 

verklaren aan de hand van de time-out? 

 

Het jaarverslag over de integrale jeugdhulp toont aan dat er nog een groot aantal 

wachtenden zijn die beter en intensiever geholpen moeten worden. Dat het zo 

lang duurt voor iemand wordt geholpen die een priorstatus krijgt, aanvaardt 

Lorin Parys niet.  

 

Freya Van den Bossche ziet nog steeds een problematische situatie omdat meer 

dan 6500 kinderen en jongeren wachten op jeugdhulp. Het aantal kinderen dat 

wacht op hulp is op een jaar tijd met 7,8 percent gestegen. Wie een plaats in een 

instelling nodig heeft, wacht gemiddeld een halfjaar. Voor wie recht heeft op een 

PAB is de wachttermijn gemiddeld vier jaar. Wie in een cgg langsgaat voor een 

gesprek met een psycholoog, moet vier maand later terugkeren. De jongste 

kinderen wachten zeven maanden op dat gesprek. Lange wachttijden genereren 

ernstige gevolgen. Problemen worden groter en moeilijke situaties veranderen in 

crisissituaties. Sp.a wil weten hoe het zit met een structureel plan. Bij de 

begrotingsopmaak voor 2019 is een aanzienlijk budget vrijgemaakt. Aan welke 

bezorgdheden kan de minister daarmee tegemoetkomen? 

 

In de brede instap ligt de nadruk nog steeds op het vroegtijdig opsporen van 

problemen om snel in te grijpen met laagdrempelige hulp. Het bereik van die 

hulp is licht gedaald. Bij de CLB’s is dat met 3 percent en bij de CAW’s met 2 

percent. Freya Van den Bossche vraagt een verklaring. Als de zorgvraag van een 

leerling van die aard is dat het CLB zelf niet de gepaste ondersteuning kan 

bieden, dan valt men terug op de netwerkfunctie en verwijst men door naar een 

andere hulpverleningsinstantie zoals CAW of cgg. Die rol wordt voor CLB’s 

alsmaar belangrijker, zeker waar het gaat om psychosociaal functioneren. In dat 

kader wordt een stijging van 9 percent genoteerd over twee jaar. CLB’s krijgen 

duidelijk steeds vaker te maken met ernstiger problematieken of ze kampen met 

capaciteitsproblemen. Uit noodzaak volgt dan sneller een doorverwijzing. Wat ligt 

er aan de basis van die sterke stijging? 

 

De rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp kent lange wachtlijsten en een 

aanmeldingsstop. Er schort iets met de toegankelijkheid. Er is geen duidelijk zicht 

op de precieze tekorten want een centrale opvolging en registratie van 

wachttijden en aanmeldingsstops ontbreekt. De vraag rijst hoeveel kinderen niet 

de zorg en ondersteuning krijgen waarop ze recht hebben. Zonder dergelijke 

cijfers neemt het beleid blinde beslissingen. De minister kondigde reeds geregeld 

een geïntegreerde registratie aan. Hoe ver staat het daarmee? Kunnen ook de 

aanmeldingsstops geregistreerd worden? 

 

De cgg’s noteren een daling van het aantal begeleidingen en behandelingen met 

3 percent. Intussen worden de wachttijden tussen aanmelding en effectieve start 

van de behandeling steeds langer. Een kwart van de kinderen en jongeren wier 

hulpvraag in 2017 van start ging, moest langer dan twintig weken wachten. Dat 



12 1754 (2018-2019) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

houdt een stijging van 10 percent in. In 2016 noteerde men ook al een stijging 

met 8 percent. De stijging zet zich overal door behalve bij de jongste leeftijds-

groep. Een kwart van de kinderen tussen zes en elf jaar wacht al zeven maanden 

op een eerste gesprek. De cgg’s bieden gezinnen goede hulp aan tegen een 

haalbaar tarief. Hoe worden ze eenvoudig bereikbaar en hoe voorkomt men 

verdere aanmeldingsstops?  

 

De ckg’s staan in voor hulp aan gezinnen met heel jonge kinderen. Ook hier vindt 

het lid enkel cijfers over het aantal kinderen dat ingang vindt in het aanbod, 

maar niet over wie er wegens capaciteitsgebrek niet terecht kan. Heel wat ckg’s 

werken met wachtlijsten maar realiseren al meer opvang dan realistisch is. De 

bezettingsgraad in de module Dagopvang bedroeg in 2017 99 percent. Er was op 

geen enkel moment een plaats vrij voor opname. Er is vaak een hogere bezetting 

dan de personeelsnormen en infrastructuur toelaten. Kan de registratie van het 

aantal gezinnen dat niet terecht kan in het aanbod, centraal gebeuren? Wat is de 

minister van zin om de wachttijden onder controle te krijgen? 

 

Ook het VAPH subsidieert een aanbod van rechtstreeks toegankelijke hulp voor 

kinderen en jongeren na de integratie van de vroegere thuisbegeleidingsdiensten. 

Op twee jaar tijd is het aantal jongeren dat gebruikmaakt van die hulpverlening 

met 11 percent toegenomen. Kan dat worden verklaard door de overheveling? 

 

In de niet-rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp gaat het om kinderen en 

jongeren met intensieve zorgnoden. In 2017 is die zorgvraag van 1600 kinderen 

en jongeren erkend, of 4 percent meer dan in 2016. De grootste stijging deed 

zich voor bij kinderen en jongeren met een beperking, met name 12 percent. 

Terwijl de erkende zorgvraag stijgt, wordt effectieve zorg steeds minder 

opgestart. In 2017 was dat voor 12 percent minder kinderen en jongeren. Er zit 

zowat zeven maanden tussen erkenning en opstart van de zorg. Dat behelst een 

stijging van 36 percent op amper een jaar tijd. De wachttijden in de bijzondere 

jeugdzorg zijn met bijna de helft toegenomen. 

 

Kinderen en jongeren staan steeds langer op wachtlijsten. Wie op 31 december 

2017 op een wachtlijst stond, stond daar gemiddeld dertien maanden, of een 

toename met 13 percent. Kinderen met een beperking stonden er ook langer dan 

een jaar. Hoe pakt de minister dat aan? 

 

Het blijft in alle vormen van jeugdhulp vooral lang wachten waardoor situaties 

soms escaleren. Er zijn zowel acute zowel als chronische tekorten en men krijgt 

te maken met steeds meer crisissen. In 2017 zijn bijna 5400 kinderen en 

jongeren aangemeld bij een crisismeldpunt. Voor 3400 kinderen werd de inzet 

van crisishulp effectief noodzakelijk geacht. Anderen werden geholpen met een 

consult. Freya Van den Bossche belde een aantal willekeurige instellingen op die 

allemaal een forse stijging bevestigen van de crisisaanvragen in 2017. 

 

Als men crisishulp wil opstarten, blijkt vaak dat het hulpverleningsaanbod in het 

crisisnetwerk volzet blijft. Hoe wil men dat aanpakken? Onder meer hulp aan huis 

kan ervoor zorgen dat crisissituaties niet escaleren. 

 

De gemeenschapsinstellingen kampen permanent met plaatsgebrek. Dat probeert 

men op te lossen door programma’s met versnelde trajecten in te schakelen om 

sneller bedden te laten vrijkomen. Jeugdrechters zijn van mening dat jongeren 

soms te snel naar de oude context moeten terugkeren. Dat leidt alleen tot een 

nieuwe hulpverleningscarrousel. Wat is de ervaring met die trajecten en wat wil 

de minister doen aan het plaatsgebrek? 
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De minister heeft zicht op 200 miljoen euro extra. Wat denkt hij te kunnen 

wegwerken van de aangehaalde pijnpunten? Welke tendensen denkt hij te 

kunnen keren? 

 

Elke Van den Brandt merkt op dat het werk in de jeugdhulp gewaardeerd wordt 

door de jongeren. Andere rapporten loven de kwaliteit ervan. De zorg die wordt 

gegeven, is duidelijk goede zorg. Dat is een parameter voor de slagkracht van 

jeugdhulp. Het helpt om daarmee rekening te houden als men kwalitatief verder 

wil gaan. 

 

Het jaarverslag is vooral cijfermatig. Meer dan 5600 jongeren wachten op een 

aangepaste vorm van hulp. Het cijfer stijgt nog. In 2016 was er een daling na 

een uitzuivering van de wachtlijsten. Dat er opnieuw een stijging is, is geen goed 

teken. De tijd die gemiddeld nodig is om hulp op te starten, is toegenomen met 

zes maanden. De wachtlijsten moeten dringend aangepakt worden. Kan de 

minister met het extra budget iets doen? 

 

Het moet de bedoeling zijn nog in de lopende regeerperiode te analyseren wat 

nodig is zodat de volgende Vlaamse Regering een groeipad kan uitstippelen. De 

enorme wachttijden zijn een direct gevolg van een capaciteitstekort. Het lid 

hoopt dat minister Jo Vandeurzen op zijn minst onderzoekt hoe dat kan worden 

weggewerkt. 

 

Elke Van den Brandt vindt het opmerkelijk dat bij de CLB’s in de rechtstreeks 

toegankelijke jeugdhulp steeds minder vragen binnenkomen want elders neemt 

de vraag toe. Zijn de CLB’s niet aantrekkelijk genoeg voor jongeren of geven 

jongeren het op omdat de CLB’s al overbevraagd zijn? 

 

De wijze waarop jongeren om hulp vragen verandert. Vragen via mail nemen af 

maar chatsessies nemen toe. Het jaarverslag merkt op dat door die verschuiving 

de hulp jongeren niet meer bereikt langs de oude kanalen. Het lid is van oordeel 

dat het aan de jeugdhulp is om de jongeren te volgen en niet omgekeerd. De 

toegangspoorten moeten zich bevinden daar waar jongeren zelf ook zitten. 

 

Bij de CAW’s stopt ongeveer 6 percent van de jongeren zelf met hun traject. Wat 

gebeurt er met hen? Worden ze gevolgd? 

 

De wachttijden voor psychologische begeleiding bij de cgg’s nemen toe. Intussen 

is bekend dat het federale niveau geen terugbetaling plant voor psychologische 

trajecten van jongeren. Er zal een extra investering nodig zijn in de cgg’s. De 

drempel naar hulp bij psychologische problemen is groot. Alle evenementen die 

worden opgezet om het taboe te doorbreken zijn tevergeefs als jongeren zes 

maanden moeten wachten op daadwerkelijke hulp. 

 

Er is een groot verschil tussen de manier waarop jongens en meisjes zich 

aanmelden. Meisjes doen dat vaker voor psychologische problemen terwijl 

jongens veeleer met gedragsproblemen zitten. Gebeurt daar onderzoek naar? 

Speelt er een andere problematiek of gaat de samenleving anders om met 

jongens en meisjes? 

 

Voor begeleiding in de thuiscontext zijn er verschillende formules maar er is geen 

zicht of dat aanbod in het kader van de rechtstreeks toegankelijke hulp volstaat. 

Hoe zit het met de wachttijden voor bijvoorbeeld mobiele hulp? 

 

Vaak speelt de vraag wanneer een aanbod rechtstreeks dan wel niet-rechtstreeks 

toegankelijk is. Bij het VAPH geldt het achtpuntensysteem om flexibiliteit in te 

calculeren. In welke mate is het gelukt om flexibeler om te gaan met begeleiding 
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in de eigen context? De situaties fluctueren waardoor zorg soms intensiever moet 

en soms niet. 

 

Het verheugt het lid dat meer mensen zich aanmelden als pleegouders en dat 

meer kinderen pleegzorg krijgen. Toch zijn er nog meer dan duizend kinderen en 

jongeren die geen plaats hebben. De verhouding tussen pleegzorg en jeugdhulp 

blijft stabiel. Van een omslag naar meer pleegzorg is er geen sprake. Moet nog 

meer ingezet worden op het zoeken van pleegouders of spelen er andere 

factoren? 

 

De voornaamste vaststelling in het kader van de integrale toegangspoort is de 

afname van het aantal jongeren dat een nieuw hulptraject start. Dat wordt 

verklaard door het feit dat jongeren vaak langer in de hulpverlening blijven. 

Hierdoor nemen de druk en de wachtlijsten toe. Met 11 percent minder nieuwe 

hulptrajecten is de vraag of men die trend kan kenteren. 

 

De cijfers over de toegangspoort zijn nuttig, maar Elke Van den Brandt wil de 

evolutie zien. In welke mate faciliteert de toegangspoort doorstroming? Zijn daar 

gegevens over beschikbaar? 

 

Er staan meer dan 1500 kinderen op de wachtlijst voor een PAB, dat het middel 

bij uitstek is om kinderen in de eigen context en omgeving te laten functioneren. 

Het is schrijnend dat men er niet in slaagt om die groep weg te werken. Elke Van 

den Brandt hoopt dat daar werk van wordt gemaakt en noemt het haalbaar. 

 

De wachttijd wordt berekend vanaf 31 december 2017. Heel wat jongeren staan 

al veel langer op de wachtlijst. Allicht zijn de wachttijden een onderschatting. 

Elke Van den Brandt stelt voor de absolute cijfers opnieuw en zoals eerder in 

verschillende categorieën op te nemen in het jaarverslag.  

 

Er is gezegd dat men zou nagaan hoe continuïteit gegarandeerd kan worden en 

hoe men, ook bij jongeren die hulp weigeren, aanklampend kan zijn. Hoewel de 

rondetafels daartoe een instrument zijn, zijn er slechts 27 georganiseerd. Vooral 

Oost-Vlaanderen is daarmee aan de slag gegaan. Waarom niet of amper in 

andere provincies? Schort er iets aan het instrument? Het gaat erom dat de 

jeugdhulp jongeren op een goede manier begeleidt naar de volwassenheid. Bij 

die overgang doen zich problemen voor. Het is belangrijk om te weten waarom 

jongeren soms hulp weigeren. Misschien is het zinvol hulp te verplichten. 

Misschien ontbreekt de financiering. De rondetafels moesten die problemen 

uitklaren, maar zijn daar niet in geslaagd. 

 

Er is een verschil tussen het aantal jongeren dat zich aanmeldt voor crisishulp en 

het aantal dat crisishulp nodig acht. Wat is het profiel van die laatste groep? Wat 

gebeurt er met hen? Is er opvolging? 

 

De manier waarop cijfers worden bijgehouden, is veranderd. Daardoor is het 

moeilijk te achterhalen of de crisis bij de crisisjeugdhulp onder controle is. Het 

aantal keren dat het crisisaanbod volzet is, blijft hoog. Kan er meer detail 

gegeven worden? 

 

De maatregelen die worden opgelegd aan jongeren die een als misdrijf 

omschreven feit hebben gepleegd, worden constructiever. Op korte termijn wordt 

het ontwerp van decreet betreffende het jeugddelinquentierecht besproken. 

Hebben die maatregelen een beter effect? Zit daar een goede tendens in? 

 

Het jaarverslag maakt melding van twee jongeren die uit handen zijn gegeven in 

2017. In 2016 waren het er nog zes terwijl 2015 een lager cijfer kende. Vanwaar 

die uitschieter in 2016? Is de minister ervan overtuigd dat met het nieuwe 
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jeugddelinquentierecht ook die laatste twee gevallen zullen verdwijnen? 

Onderzoek wijst immers uit dat uithandengeving niet helpt. Zijn er alternatieve 

trajecten? 

 

Katrien Schryvers ziet veel cijfers waarachter veranderingen schuilgaan. Het is 

zaak om de evoluties te zien en te beseffen dat achter de cijfers kinderen en hun 

gezinnen zitten. Dat is voor CD&V het belangrijkste perspectief achter het nieuwe 

gefuseerde agentschap Jeugd en Gezin waarvan de oprichting is ingezet. De 

effecten van de fusie van Kind en Gezin met het Agentschap Jongerenwelzijn 

laten zich kortelings voelen. De verwachtingen zijn hooggespannen. De integratie 

op administratief niveau moet zich ook doorzetten. 

 

CD&V is al langer vragende partij voor een longitudinaal onderzoek. Er is al 

eerder onderzoek gevraagd naar de trajecten die kinderen en jongeren afleggen 

in de ruime jeugdhulpverlening. Dat onderzoek is in voorbereiding. Kan de 

minister dat toelichten? 

 

De grote behoefte aan jeugdhulpverlening stelt scherp dat de preventieve 

gezinsondersteuning verder moet worden uitgebouwd. De Huizen van het Kind 

zijn in bijna elke gemeente opgezet en vormen een belangrijk platform om het 

laagdrempelige aanbod slagkrachtiger te maken. De Huizen van het Kind kunnen 

lokaal een sterke rol spelen. 

 

De inloopteams van Kind en Gezin kennen steeds meer succes. In 2017 kende de 

brede instap een stijging met 6 percent. Het aantal jongeren dat gebruikmaakt 

van de rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp neemt toe. Katrien Schryvers ziet in 

die ontwikkeling de effecten van het decreet van 12 juli 2013 betreffende de 

integrale jeugdhulp. 

 

Het aantal aanmeldingen bij OCJ’s om maatschappelijke noodzaak te laten 

onderzoeken blijkt licht gedaald met 4 percent, behalve in de provincies West-

Vlaanderen en Antwerpen. Hoe is die lichte daling te verklaren? Is er een verband 

met het gebruik van de methodiek ‘Signs of safety’? 

 

De toename van het aantal kinderen en jongeren in pleegzorg bedraagt 

tegenover 2014 25 percent. De ambitie om van pleegzorg een krachtdadige 

werkvorm te maken zoals bedoeld met het decreet van 29 juni 2012 houdende 

de organisatie van pleegzorg krijgt aldus vaste vorm. De open-endfinanciering 

biedt veel mogelijkheden en moet worden doorgezet. 

 

De resolutie betreffende de organisatie van pleegzorg (Parl.St. Vl.Parl. 2017-18, 

nr. 1429/3) vraagt onderzoek naar de manier waarop jeugdrechtbanken 

omspringen met de decretale bepaling dat voor elke jongere die uit huis geplaatst 

moet worden pleegzorg de eerste overweging moet zijn. De jeugdrechter moet 

motiveren waarom niet voor pleegzorg geopteerd wordt. Wordt die studie 

voorbereid? 

 

In 2015 vroeg CD&V om positieve heroriëntering op ruime schaal aan te bieden. 

Die methodiek wordt in het rechtstreeks toegankelijke aanbod ingezet. Uit de 

eerste resultaten blijkt dat een uithuisplaatsing zo kan worden vermeden. 

 

Voor heel wat kinderen en jongeren met een handicap kan regelmatige en 

laagdrempelige ondersteuning of beperkt verblijf de nood aan verdere intensieve 

vormen van ondersteuning verminderen. Er was lang kritiek dat de aanbod-

gestuurde zorg voor personen met een handicap subsidiariteit in de weg stond. 

Met het rechtstreeks toegankelijke aanbod wil het beleid vermijden dat personen 

met een beperkte ondersteuningsvraag onnodig gebruikmaken van de intensieve 
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vormen van ondersteuning. Alleen al in 2017 werd hiervoor 2,2 miljoen euro aan 

uitbreidingsmiddelen uitgetrokken. 

 

In 2017 werden 3 percent meer kinderen en jongen geholpen door organisaties 

voor bijzondere jeugdzorg. Ten opzichte van 2015 is er een stijging met 12 

percent. De stijging wordt toegeschreven aan de uitbreiding van de module 

Contextbegeleiding en de flexibilisering van het verblijfsaanbod. Daardoor 

kunnen meer crisisopnames gerealiseerd worden. Crisishulp is voor CD&V een 

en-enverhaal. Er moet voldoende aanbod zijn maar tegelijk moet er blijvend 

ingezet worden op preventie. 

 

Bij aanvang van de regeerperiode is voor jongeren op de drempel van 

meerderjarigheid continuïteit van zorg of ondersteuning gevraagd. Het actieplan 

Jongvolwassenen past in dat verband. In 2017 steeg het aantal meerderjarigen 

dat ondersteund werd in de jeugdhulp. Het is markant dat niet minder dan 5330 

meerderjarige jongvolwassenen een beroep doen op niet-rechtstreeks toeganke-

lijke hulp. Het belang van die ondersteuning is evident. De Vlaamse Regering 

heeft een conceptnota opgesteld over de voortzetting van hulpverlening aan 

jongeren bij het bereiken van de meerderjarigheid als gerechtelijke maatregel. 

Dat moet met respect voor alle principes die dergelijk ingrijpen kunnen 

rechtvaardigen. 

 

Die beperkte groep vereist een kader dat helder geformuleerd is. De problema-

tiek is vaak complex en combineert psychische en emotionele elementen, naast 

gedragselementen. Omdat het voor die jongeren vaak moeilijk is om de 

hulpverlening voort te zetten op zelfstandige basis komt de eigen integriteit en 

die van anderen soms in het gedrang. Vrijwilligheid moet de basis blijven maar er 

is onderzoek nodig of dwang mogelijk is onder bepaalde voorwaarden en 

omstandigheden.  

 

De resolutie houdende aanbevelingen voor een verbeterde organisatie en werking 

van integrale jeugdhulp (Parl.St. Vl.Parl. 2014-15, nr. 427/2) vraagt om de 

ontwikkeling van crisishulp voor jongeren in de geestelijke gezondheidzorg te 

integreren in de organisatie van de integrale jeugdhulp. In het kielzog daarvan is 

het aantal medische aanmelders ook toegenomen. 

 

Slechts 14 percent van de minderjarigen die maatregelen opgelegd kregen van 

de jeugdrechtbank, kregen die vanwege een als misdrijf omschreven feit. Dat 

weerlegt de idee dat veel jongeren in de jeugdhulp zitten op basis van een MOF-

dossier.  

 

In de voorzieningen voor kinderen en jongeren met een handicap zijn in 

september 2018 205 extra voltijdse arbeidsplaatsen gecreëerd. De kloof is 

daarmee niet weggewerkt, maar er worden nog stappen gezet. Op 1 juli 2018 is 

er een aantal jobs in Jongerenwelzijn bijgekomen ter versterking van de 

begeleiding in de verblijfsfunctie.  

 

In 2018 en 2019 wordt 15 miljoen euro extra uitgetrokken voor de uitbreiding van 

de rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp in regionale samenwerkingsverbanden en 

het effect zou in een volgend jaarverslag merkbaar moeten zijn. De Vlaamse 

Regering heeft zich ertoe geëngageerd om tot 10 miljoen euro uit te trekken voor 

kleine werken en aanpassingen in voorzieningen ten behoeve van de begeleiding 

van agressie.  

 

In 2019 zijn extra investeringen aangekondigd in het aanbod van de integrale 

jeugdhulp in verschillende sectoren. De middelen voor Jongerenwelzijn worden 

met zowat 34 miljoen euro versterkt. Vanaf 2019 is een uitbreidingsbeleid van 



1754 (2018-2019) – Nr. 1 17 

  Vlaams Parlement 

2,4 miljoen euro gepland voor revalidatievoorzieningen voor kinderen en 

jongeren.  

 

Katrien Schryvers vat samen dat er nog werkpunten zijn. Ook in de volgende 

regeerperiode moet de jeugdhulp kunnen rekenen op bijkomende budgettaire 

input. Dit jaarverslag bevestigt de toenemende druk op het verblijfsaanbod. De 

uitbreiding van de reguliere residentiële capaciteit vergt een inspanning. Er zijn al 

heel wat stappen gezet. Katrien Schryvers breekt afsluitend een lans voor 

preventie in alle beleidsdomeinen.  

 

Tine van der Vloet benadrukt de nood aan persoonsvolgende financiering ten 

behoeve van de noden van minderjarigen. Op die manier kan er net zoals voor 

meerderjarigen met een datum gewerkt worden. Jongeren moeten lang wachten 

op een PAB. De gemiddelde wachttijd bedraagt 1519 dagen. Er is een groot 

verschil met de wachttijd voor een MFC in de niet-rechtstreeks toegankelijke 

jeugdhulp, die gemiddeld tot 391 dagen oploopt. De keuze voor een bepaalde 

zorgvorm mag niet beïnvloed worden door de wachttijd. Met persoonsvolgende 

financiering kunnen minderjarigen de zorg kiezen die ze willen.  

 

Tijdens het wachten bestaat de mogelijkheid om een beroep te doen op andere 

hulp, in casu in de rechtstreeks toegankelijke hulp. Is er zicht op het aantal 

vragen en op de wachttijd? Is er monitoring of wordt daaraan gewerkt? 

 

Bart Van Malderen beaamt dat het om meer gaat dan de VAPH-sector voor 

jongeren. Minderjarigen zijn niet meegenomen in de persoonsvolgende 

financiering. Minister Jo Vandeurzen stelde in het debat over de Septemberver-

klaring (Parl.St. Vl.Parl. 2018-19, nr. 31/1) dat de mechaniek werkt: de noden 

worden geïnventariseerd en daar zullen centen tegenover worden gezet. In de 

sector van personen met een handicap zijn de noden opgelijst. Er is een 

decretaal kader, maar noden, kader en middelen zijn niet op elkaar afgestemd. 

De middelen zijn ontoereikend en het uitbreidingbeleid blijkt niet te volstaan om 

het doel te halen. Haalt deze Vlaamse Regering de eigen decretale doelstellingen? 

Kan ze vraaggestuurde zorg en zorg op maat garanderen voor wie dat nodig 

heeft?  

 

Het jaarverslag omvat opmerkelijke cijfers maar veel is afhankelijk van de 

uitgangspositie. De focus kan worden gelegd op de 228 nieuw toegekende PAB’s 

of op de 2240 nieuwe toewijzingen in een MFC. In vergelijking met de 702 

priorchecklists voor het verkrijgen van een PAB en de 474 geweigerde 

priorchecklists, biedt dat een ander perspectief op het uitbreidingsbeleid en de 

toewijzingen. Bij de MFC’s is er sprake van 4000 nieuwe aanvragen en 2240 

toekenningen. Het is duidelijk dat wat is gebeurd in de niet-rechtstreeks 

toegankelijke hulp niet van die aard is dat de vraag naar niet-rechtstreeks 

toegankelijke hulp significant afneemt. De profielen zijn zwaarder dan in de 

rechtstreeks toegankelijke hulp waardoor de rechtstreeks toegankelijke hulp 

dichtslibt. 

 

Vraaggestuurde zorg blijkt evenmin realiteit, gelet op het feit dat 22,5 percent 

van de vragen over een PAB gaan bij een toewijzingspercentage van 10 percent. 

Zo ontstaat impliciete druk om een zorgvorm te kiezen op basis van de kansen 

op toewijzing. Bart Van Malderen pleit er daarom voor om de wachttijden in kaart 

te brengen en niet louter af te gaan op gemiddelden. Hij wil weten hoeveel 

mensen vijf of tien jaar wachten, en in hoeverre die wachttijd gerelateerd is aan 

de gevraagde zorgvorm. Problematieken worden erger in de mate dat de 

zorgnood – van de betrokkene maar ook van zijn netwerk – langer onbeantwoord 

blijft. Detailmeting is essentieel voor zorg op maat. 

 



18 1754 (2018-2019) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

Minister Jo Vandeurzen antwoordt dat het verzamelen van intersectoraal 

cijfermateriaal intussen drie jaar loopt. De cijfers komen enerzijds van Onderwijs 

(CLB’s en internaten) en anderzijds van Welzijn (CAW’s, cgg’s, het preventieve 

aanbod van Kind en Gezin, de voorzieningen van Jongerenwelzijn en het VAPH-

aanbod voor kinderen en jongeren). Het jaarverslag behelst een grote omslag in 

de rapportage over jeugdhulp en evolueert daarnaast. De voorstelling is 

transparant en vormt de basis voor een breed debat. De cijfermatige stoffering 

gaat steeds dieper. Cijfers vergelijken blijft moeilijk omdat er steevast bijsturing 

gebeurt ter verbetering van de rapportering. Soms zijn afgeleide conclusies te 

herleiden tot interpretatie en rangschikking van de cijfers.  

 

Over de toename van de capaciteit in de jeugdhulp zijn er duidelijke cijfers 

voorhanden. Pleegzorg is sinds het in voege treden van het decreet van 29 juni 

2012 houdende de organisatie van pleegzorg met 25 percent toegenomen of met 

meer dan duizend pleegzorgsituaties. Pleegzorg behoort tot de niet-rechtstreeks 

toegankelijke jeugdhulp. Er loopt een analyse van de financiering van pleegzorg 

en er wordt naar nieuwe perspectieven gezocht. De schaalvergroting is enorm.  

 

Het aantal jongvolwassenen in begeleiding loopt op tot 20 percent. Het gaat 

bijkomend om duizend personen. Het aantal jongeren dat begeleid wordt door 

een dienst voor herstelgerichte afhandeling is toegenomen met 15 percent, wat 

overeenkomt met een stijging met 728 begeleidingen. Methodieken zoals 

positieve heroriëntering zijn stelselmatig uitgebreid en ontsloten in heel 

Vlaanderen. De capaciteit van de gemeenschapsinstellingen is de voorbije tien 

jaar met bijna honderd plaatsen uitgebreid. Het aantal toegekende PAB’s neemt 

met de ingezette beweging ook ruim toe. Van een tiental per jaar ging het in 

2017 naar meer dan tweehonderd. De capaciteit in de jeugdhulp is toegenomen 

en bijgevolg ook het aantal jongeren dat er gebruik van maakt. Minister Jo 

Vandeurzen weerlegt ten stelligste dat het aantal gedaald zou zijn. 

 

De jeugdhulp terugbrengen tot de niet-rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp klopt 

niet. Er is een beweging ingezet naar meer rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp. 

Er is geïnvesteerd in extra capaciteit en er wordt onderzocht hoe de bestaande 

capaciteit rechtstreeks toegankelijk kan worden gemaakt. Tegelijk zijn er nieuwe 

ambities geformuleerd. De netwerken voor rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp 

willen met 15 miljoen euro extra minstens 3000 gezinnen, kinderen en jongeren 

meer begeleiden. Het is de doelstelling om binnen de maand een gesprek op te 

starten zonder formaliteiten of zware administratieve processen. Daarnaast wordt 

er monitoring gepland. 

 

Cijfers vergelijken is moeilijk. Een jongere en zijn gezin moesten vroeger voor al 

dan niet handicapspecifieke dagopvang of thuisbegeleiding door de toegangs-

poort. In de cijfers was dat niet-rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp. Die vorm 

van jeugdhulp bevindt zich inmiddels evenwel voor de toegangspoort. Het gaat 

om honderden hulpvragen, wat ook blijkt in de cijfers. Sommige categorieën zijn 

opgeschoven van niet-rechtstreeks toegankelijke naar rechtstreeks toegankelijke 

hulp en vergen bijgevolg geen specifieke procedures meer. Een vergelijking met 

de voorgaande intersectorale jaarverslagen is daarom moeilijk. Zo omvatten de 

cijfers over de PAB’s in het kader van de voortgezette jeugdhulp ook 230 

meerderjarigen. 

 

De minister laat analyseren hoe eenduidiger gerapporteerd kan worden. Men 

werkt al met unieke identificaties aan de hand van het rijksregisternummer. Om 

evoluties over langere periodes te duiden zijn evenwel stabielere referentiekaders 

nodig. Over wachtlijsten en wachttijden circuleren dermate veel interpretaties dat 

het moeilijk is om eenduidige en onbetwistbare conclusies te trekken. 
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Het vooronderzoek naar een wetenschappelijke onderbouw voor de analyse van 

langetermijneffecten is afgerond en kan worden geraadpleegd op de website van 

het Agentschap Jongerenwelzijn. Wachttijden en -lijsten vormen een onderdeel 

waar het gaat over de effecten van overbrugging. Gezien het intersectorale 

perspectief is het essentieel om begrippen helder te definiëren. Thans worden 

begrippen te verschillend gehanteerd en geïnterpreteerd. Daarom wordt in 

voetnoten vaak vermeld dat wachttijden vroeger anders werden berekend. 

 

Voor een longitudinaal onderzoek moeten veel zaken scherper gesteld worden. 

Zo weet men dat 40 percent van de wachtenden op niet-rechtstreeks toeganke-

lijke jeugdhulp al een andere vorm van niet-rechtstreeks toegankelijke hulp 

genieten. Jaar na jaar heeft de uitzuivering van de wachtenden impact op de 

cijfers ondanks fundamentele trends. Het is bijvoorbeeld nodig om te weten 

welke gezinnen rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp krijgen in het kader van 

overbrugging als men weet dat voor 60 percent binnen drie maanden niet-

rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp kan worden opgestart. Minister Jo 

Vandeurzen minimaliseert de cijfers niet maar verduidelijkt dat vergelijkingen 

niet altijd correct zijn. 

 

Fundamenteel is dat de rapportage niet langer uitsluitend gaat over sectoren die 

stoppen wanneer de jongere 18 jaar wordt. Het besef dat jongeren op die leeftijd 

niet plots zelfredzaam worden en bijgevolg toch nog hulp nodig hebben, is 

intussen doorgedrongen. Naar aanleiding van een schrijnend geval klonk de 

vraag naar een aanklampende benadering luid. Die benadering werkt, maar de 

vraag rijst hoe de meerderjarigen aan te pakken. Wat met jongeren die 

hulpverleningsmoe zijn en alle hulp weigeren? In de realiteit strekt het 

leeftijdsbereik van de jeugdhulp tot 21 en zelfs tot 25 jaar. Die cijfers zullen de 

volgende jaren voortdurend evolueren. Het hulpverleningsaanbod moet zich 

daaraan aanpassen. 

 

De conclusie van de analyse luidt dat er een grotere inzet nodig is op unieke 

registraties en eenduidige begrippen. De evolutie van eYouth als uniek 

registratieplatform is een hulpmiddel naast alle acties die zijn opgestart en in 

2019 worden voortgezet. 

 

Het jeugdhulpaanbod blijft niet beperkt tot het Agentschap Jongerenwelzijn en de 

voorzieningen die het subsidieert. Het gaat om het volledige aanbod voor 

jongeren met een zorgvraag. De diverse sectoren van de integrale jeugdhulp 

worden integraal en intersectoraal geanalyseerd. Er moet worden nagegaan hoe 

het aanbod voor kinderen, jongeren en jongvolwassenen kan worden uitgebreid 

op basis van een integrale visie die continuïteit garandeert. Het is de ambitie om 

daarvoor nog tijdens deze regeerperiode minstens het administratieve sluitstuk 

te organiseren door de verschillende agentschappen onder één noemer te 

brengen zodat de regelgeving van de integrale jeugdhulp op één platform steunt.  

 

De klemtoon van deze evolutie is een vroegtijdiger aanpak van zorgvragen. Dat 

blijkt niet eenvoudig want de shift van reactief naar proactief botst op de realiteit 

van het residentiële aanbod waar ook investeringen nodig zijn. In eerste instantie 

zal deze evolutie niet tot grote verschuivingen leiden in de rapportering, maar ze 

is wel nodig. 

 

De geestelijke gezondheidszorg voor jongeren en kinderen moet worden versterkt 

maar dat is institutioneel ingewikkeld. Binnen de bevoegdheidsmarges moeten alle 

mogelijkheden overwogen worden. Zorgcontinuïteit voor jongvolwassenen vereist 

investeringen in de transitie van minderjarigen naar het ondersteuningsaanbod 

voor volwassenen. In 2019 wordt 55 miljoen euro uitgetrokken voor de versterking 

van de voorzieningen en voor bijkomende capaciteit. Voor de periode 2018-2019 

zijn specifiek voor de jeugdhulp bijkomende investeringen vooropgesteld. Er is een 
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oproep gelanceerd voor infrastructuuraanpassing van voorzieningen, waarvoor 20 

miljoen euro aan subsidiëring is vrijgemaakt. In de begrotingsopmaak voor 2019 

reserveert VIPA 50 miljoen euro voor jeugdhulpvoorzieningen die ingrijpende 

verbouwingen of een volledige nieuwbouw willen realiseren.  

 

Er wordt ook geïnvesteerd in opvoedingsondersteuning, laagdrempelige hulp en 

ondersteuning bij vragen over geestelijke gezondheidszorg. Het engagement om 

in elke gemeente een Huis van het Kind op te zetten, wordt nagekomen. De 

projecten voor laagdrempelige opvoedingsondersteuning en voor online-

ondersteuning en -hulpverlening zijn in 2019 goed voor 2 miljoen euro. 

 

De vraag rijst wat destigmatisering en vroegdetectie uithalen als intensieve 

specialistische hulpverlening ontbreekt in de aanboduitbreiding. Minister Jo 

Vandeurzen ontkent niet dat er een causaal verband is, maar specialistische 

geestelijke gezondheidszorg is geen integraal Vlaamse bevoegdheid. Er is 

evenmin een rechtstreeks verband. Destigmatisering vermijdt dat iedereen zich 

moet wenden tot specialistische hulp en ondersteuning. Aangezien dat ook geldt 

voor de geestelijke gezondheid van kinderen en jongeren, wordt blijvend ingezet 

op taboedoorbreking. De succesvolle campagne ‘Leef zonder filter’ wordt 

voortgezet. Preventieve initiatieven zoals de ontwikkeling van een game blijft het 

beleid ondersteunen. Dat alles zit in de planning voor 2019. 

 

De plannen voor vroegdetectie en -interventie bij kinderen, jongeren en 

jongvolwassenen die de eerste tekenen vertonen van een psychiatrische 

problematiek, worden in 2019 uitgerold. De middelen worden versterkt. 

 

De rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp wordt verbreed met meer dan twintig 

eerstelijnspsychologen met het oog op ‘Eén gezin, één plan’. De zorg voor 

kinderen en jongeren met complexe zorgvragen en een psychische problematiek 

wordt versterkt en veralgemeend. In de VAPH-sector en in Jongerenwelzijn stijgt 

de vraag naar psychiatrische competenties. Er wordt één miljoen euro 

geïnvesteerd in outreach door de geestelijke gezondheidszorg in de residentiële 

jeugdhulpverlening om het huidige aanbod beter uit te rollen in Vlaanderen en 

toegankelijker te maken voor VAPH- en Jongerenwelzijnsvoorzieningen.  

 

Op basis van het sociaal akkoord wordt 2,4 miljoen euro geïnvesteerd in 

ambulante revalidatie van kinderen en jongeren met een psychische problema-

tiek. Het aanbod wordt uitgebreid in de specialistische hulpverlening. De 

aansluiting van de CAR’s op de cgg’s wordt aangepakt. De ziekenhuizen met 

reconversie in het federale budget krijgen dankzij Vlaanderen meer dan 130 

bijkomende plaatsen in de kinderpsychiatrische daghospitalisatie. Dat alles 

vertegenwoordigt een aanzienlijke capaciteitstoename in de gespecialiseerde 

geestelijke gezondheidszorg voor kinderen en jongeren. 

 

Binnen de eigen bevoegdheidsmarges zullen de nodige infrastructuurwerken 

gebeuren. De geplande daghospitalisatie kan rekenen op VIPA-middelen, die deel 

uitmaken van een groot bijkomend budget voor renovatie van infrastructuur en 

gebouwen van de Vlaamse residentiële kinder- en jeugdpsychiatrie. Daarvoor is 5 

miljoen euro gereserveerd. Er zijn middelen voor infrastructuuraanpassingen 

waardoor zowel de kinder- en jeugdpsychiatrie als de brede jeugdhulp 

vrijheidsbeperkende maatregelen kunnen afbouwen door prikkelarme ruimtes in 

te richten. Er wordt daarnaast nog 1 miljoen euro uitgetrokken voor de 

overdracht en ontwikkeling van innovatieve methodieken die agressie en 

gedragsproblemen voorkomen. 

 

Voor de uitbreiding van de capaciteit in de klassieke jeugdhulp is in 2018 een 

traject gestart in de rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp. In 2019 kan men 

rekenen op 8 miljoen euro recurrente middelen ter vervollediging, wat in totaal 



1754 (2018-2019) – Nr. 1 21 

  Vlaams Parlement 

15 miljoen euro oplevert voor vijftien regio’s. De aanwervingen zijn volop bezig. 

Minister Jo Vandeurzen vertrouwt erop dat dit systeem het verschil zal maken. 

Het stelt de CLB’s in staat sneller een beroep te doen op de rechtstreeks 

toegankelijke jeugdhulp wanneer ze de probleemgebonden hulp niet meer 

aankunnen. De uitbreiding in het kader van de positieve heroriëntering opent 

uitdrukkelijk de deur naar de CLB’s. Ze worden ertoe aangezet om in de regio’s 

samen te werken en zo financiering te ontvangen van Onderwijs en van 

Jongerenwelzijn om de modules in te zetten. 

 

Het zorggarantieplan voor jongeren is in uitvoering. De recurrente middelen 

worden opgedreven tot 3 miljoen euro. Jonge kinderen die niet thuis kunnen 

blijven, moeten naadloos geschikte opvang vinden in pleegzorg of ckg. De 

provincies zoeken intussen onderling afstemming. Het pleegzorgbudget stijgt in 

2019 met 7,4 miljoen euro. 

 

In 2019 wordt geïnvesteerd in rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp voor kinderen 

en jongeren met een beperking, en dat vooral om inclusie te stimuleren voor 

gezinnen die kiezen voor opvang op school of flankerend aan de schoolomgeving. 

Voor de volgende jaren bevat de groeitabel een aanzienlijk aantal bijkomende 

PAB’s. In het kader van de transitie naar vraaggestuurde financiering van 

handicapspecifieke ondersteuning voor minderjarigen is aangegeven dat het PAB-

toewijzingssysteem onder de loep wordt genomen. De taskforce zoekt een andere 

methode waardoor mensen met een oudere vraag eerder in beeld komen. Men 

hoopt de transparantie te bevorderen en de gebruiksmogelijkheden van het PAB te 

verruimen. Dat is een stap in de richting van het vraaggestuurde inzetten van de 

middelen. 

 

De vragen over celslapers houden verband met de crisishulpverlening. Er wordt 

2,3 miljoen euro recurrent ingezet voor twintig extra residentiële plaatsen en 

zeventig crisishulpbegeleidingen aan huis. Minister Jo Vandeurzen is ervan 

overtuigd dat bepaalde regio’s nood hebben aan bijkomende crisishulpcapaciteit. 

Hij maakt er een punt van waar de nood het hoogst is zo snel mogelijk op te 

starten. 

 

Het aanbod voor slachtoffers van tienerpooiers wordt versterkt. Er komt een 

herwerkt actieplan en er wordt ingezet op een hulpprogramma voor de meisjes. 

 

De uitvoering van het sociaal akkoord komt op korte en middellange termijn 

tegemoet aan de bezorgdheid op het terrein dat zorgvragen complexer worden. 

Bijkomende medewerkers zijn nodig. Er worden 130 vte ingezet ten behoeve van 

kinderen en jongeren met een beperking en vijftig in voorzieningen van Jongeren-

welzijn. De leefgroepen kunnen zo de evolutie volgen naar gedifferentieerdere en 

kleinere entiteiten die gericht zijn op samenwerking, wat moet leiden tot eenduidigere 

en intersectorale financiering. Het debat ten gronde wordt voorbereid. 

 

Jeugdhulp stopt niet op 18 jaar. Een toenemend aantal jongvolwassenen doet er 

een beroep op, wat zowel een goede evolutie is als een uitdaging. Deze evolutie 

zet het aanbod onder druk en benadrukt de behoefte aan innovatie. In 2019 wordt 

ingezet op tachtig bijkomende innovatieve woonvormen. In 2018 zijn er 87 

gecreëerd. De ervaring is positief want dit aanbod zorgt voor uit- en doorstroom in 

de residentiële capaciteit. Het maakt op termijn capaciteit vrij in de residentiële 

jeugdhulp. De CAW’s worden versterkt om extra aandacht te besteden aan 

jongeren die instellingen verlaten. In het kader van zorgcontinuïteit is het de 

ambitie om in de VAPH-regelgeving aandacht te besteden aan jongvolwassenen die 

zich nog altijd in het aanbod voor minderjarige personen met een handicap 

bevinden. Deze groep moet eigenlijk doorstromen om capaciteit vrij te maken. Zij 

moeten een plaats vinden in het volwassenenaanbod.  
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In het kader van het jeugddelinquentierecht wordt 2,85 miljoen euro ingezet voor 

werkzame ambulante alternatieven, voor de groei van het herstelgerichte en 

constructieve aanbod en voor nieuwe initiatieven die intensief werken met 

jongeren. De infrastructuur in de gemeenschapsinstellingen wordt aangepakt. De 

gemeenschapsinstellingen maken bovendien werk van een gedeelde pedagogi-

sche visie. Tijdens het debat over het ontwerp van decreet betreffende het 

jeugddelinquentierecht kan de capaciteitsgroei besproken worden.  

 

Peter Casteur, adjunct-kabinetschef, geeft een aantal voorbeelden van technische 

verklaringen voor onder andere de gedaalde instroom in de niet-rechtstreeks 

toegankelijke jeugdhulp. In 2015 is een aantal jongeren met verlengde 

maatregelen bij de invoering in Insisto dubbel geregistreerd door de sociale 

diensten. Daarnaast is er de verschuiving van VAPH-modules tussen rechtstreeks 

en niet-rechtstreeks toegankelijke hulp. De vraag naar een nulmeting en naar 

een leesbaar jaarverslag zijn terecht. De specificaties zijn vaak te technisch. Het 

gaat over honderden tot duizenden dossiers waarbij een registratie-effect speelt. 

De administratie kan voor meer technische achtergrond bij de lezing zorgen. 

 

De priors dalen omdat op vraag van de voorzieningen plaats moet worden 

gemaakt voor meer evenwicht met reguliere, normale instroom. De verhouding 

tussen prior en normale instroom werd bijgesteld.  

 

Het capaciteitsverschil in de gemeenschapsinstellingen wordt verklaard omdat op 

een plaats de capaciteit voor jongens wordt vergeleken en op een andere de 

capaciteit voor jongens en meisjes. 

 

Jongerenwelzijn verwacht een toename van het aantal rondetafels omdat die 

getrokken worden door nieuwe medewerkers die eind 2017 of begin 2018 zijn 

overgekomen van de provincies. 

 

Vooral in het eerste gedeelde zitten enkele grote verschuivingen die leiden tot 

grote verschillen tussen het eerste jaarverslag uit 2015 en de jaarverslagen van 

2016 en 2017. De lijst van lang wachtenden is herberekend en uitgezuiverd. 

Cijfermatig wordt telkens vooruitgang geboekt maar er is nog werk om de cijfers 

leesbaar, interpreteerbaar en stabiel vergelijkbaar te houden. 

 

Er was recent in de pers sprake van tweehonderd uithandengevingen. In de 

berichtgeving over een wetenschappelijk onderzoek en in het jaarverslag staat bij 

uithandengeving dan weer het cijfer elf. In het jaarverslag gaat het natuurlijk 

over de jongeren die in 2017 in De Wingerd verbleven. Vergelijkingen zijn dus 

niet altijd evident. 

 

In het ontwerp van decreet betreffende het jeugddelinquentierecht krijgen 

jeugdrechters alternatieve mogelijkheden. Uithandengeving moet aan bepaalde 

voorwaarden voldoen maar blijft een mogelijkheid, hoewel de nieuwe Vlaamse 

regelgeving uitdrukkelijk alternatieven zal bevatten. 

 

Lorin Parys wil weten of er een controlegroep is van jongeren die niet uit handen 

zijn gegeven om het debat te onderbouwen. Met slechts een tiental gevallen is 

onderzoek moeilijk. 

 

Vanaf wanneer wordt het voor 3000 gezinnen effectief mogelijk om binnen de 

maand een hulptraject op te starten? Er is 2 miljoen euro uitgetrokken voor 

onlinehulpverlening. Wordt er rekening gehouden met nieuwe tendensen zoals 

WhatsApp en andere sociale media? 

 

Met de ervaring uit de 27 rondetafels over jongvolwassenen moet men aan de 

slag. De link met het volwassenenaanbod blijft moeilijk omdat de financiering 
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ontbreekt. Jongeren keren vaak terug naar jeugdhulp omdat alleen leven niet 

lukt en ze soms in dakloosheid verzeild raken. Wat gebeurt er met de tendensen 

vermeld in het jaarverslag? 

 

Freya Van den Bossche krijgt de frustrerende indruk dat inspanningen worden 

geleverd om de statistieken onvergelijkbaar te maken. Waarom moeten telkens 

andere registratie- en telmethodes gehanteerd worden? 

 

De loftrompet stekend over het bijkomende budget voor Welzijn, benadrukt 

Freya Van den Bossche dat het probleem groter is dan minister Jo Vandeurzen 

laat uitschijnen. Ze hoopt dat een groot deel van het budget voor jongeren 

bestemd is. Tegelijk hoopt ze dat minister Jo Vandeurzen erkent dat de cijfers 

niet goed zijn. De verschuiving tussen rechtstreekse en niet-rechtstreekse hulp 

speelt mee maar ook achter de toegangspoort zijn er stijgingen, onder meer in 

de vraag naar niet-rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp. Toegeven dat er een 

grote nood blijft, zou een eerste stap zijn. 

 

Ze hoopt bij de toelichting van de begroting concretere engagementen te horen 

over de inzet van middelen en de aanpak. Hoe zal de crisisjeugdhulp evolueren 

volgens de minister? Een aantal instellingen meldt dat het aantal aanvragen 

bijzonder hoog is en dat door outreach alles dichtslibt. Wordt er een overzicht 

bijgehouden van de aanmeldingsstop bij de cgg’s? 

 

Elke Van den Brandt volgt de redenering over de leesbaarheid maar ziet toch 

enkele tendensen. Er is voor gekozen om zorg rechtstreeks toegankelijk te 

maken. Er zijn geen cijfers van wachtlijsten omdat er geen procedure is.  

 

Als men zegt dat ervoor gekozen is om zorg rechtstreeks toegankelijk te maken, 

en dat er geen cijfers van wachtlijsten kunnen zijn omdat er geen procedure is, 

dan stelt het lid daar tegenover dat die intakeprocedure niet nodig is om te zien 

hoe het gesteld is met de wachtlijst van de rechtstreeks toegankelijke hulp. Uit 

contacten met diensten die thuisbegeleiding doen of ambulant werken, blijkt dat 

die diensten verzuipen. Daarmee kan men aan de slag. Er is geen rechtstreekse 

hulp maar er worden veel tickets uitgereikt in de wachtkamers. 

 

De vijftien regio’s voor rechtstreeks toegankelijke hulp worden bestendigd. Er 

zijn eerstelijnspsychologen in opgenomen. Die regio’s dekken niet het volledige 

grondgebied door een gebrek aan budget. Vanaf wanneer is dat wel mogelijk? 

 

De PAB-cijfers bevatten veel jongeren ouder dan 18 jaar, terwijl dat in de 

wachttijdcijfers niet het geval is. Dat deel van het jaarverslag was de voorgaande 

jaren beter leesbaar. Dat de gemiddelde wachttijd verschuift van vijf jaar naar 

twee jaar ligt niet aan een andere registratie. Er ontbreekt iets. 

 

Om ervoor te zorgen dat alle minderjarigen die recht hebben op een toegekend 

PAB en de procedure doorlopen hebben, die middelen effectief krijgen, is een 

groot budget nodig. Met wat vooropgesteld wordt, zal de lijst van wachtenden 

niet significant verminderen. Pleiten voor inclusie en ervoor zorgen dat jongeren 

thuis de nodige zorg kunnen krijgen, veronderstelt ook dat de wachtlijst wordt 

weggewerkt. 

 

Uit verslagen van de werkgroepen rond het jeugddelinquentierecht blijkt dat 

alternatieven voor de uithandengeving gewenst zijn. Als er alternatieven worden 

uitgewerkt, dan kan dat instrument geschrapt worden uit het jeugddelinquentie-

recht.  

 

Hoe komt het dat de CLB’s minder aanvragen ontvangen? Zal er worden ingezet 

op andere sociale media? Wat gebeurt er met de jongeren die hun hulp zelf 
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afbreken bij de CAW’s? Is de flexibilisering bij het VAPH in de rechtstreeks 

toegankelijke hulp gelukt door met acht punten te werken?  

 

De algemene conclusie luidt dat er gigantische tekorten zijn en dat meer dan 

6500 jongeren in de kou blijven staan. Het beleid komt er niet mee weg dat die 

groep al andere hulp krijgt, want ze staan geregistreerd voor een specifieke 

zorgvraag. De hamvraag blijft wat er nodig is om al die wachttijden weg te 

werken. 

 

Minister Jo Vandeurzen beweert niet dat er geen problemen zijn. Er zijn nog forse 

investeringen nodig. Dat behelst ook dat er anders gewerkt moet worden. Dat 

vergt hervormingen en de sector ziet dat daarvan al heel wat geïnitieerd is. Dat 

alles moet voortgezet worden. 

 

In de rechtstreeks toegankelijke hulp zijn de wervingen overal bezig. Er gaat 

echter wel wat tijd over tussen budget en oproep, en tussen selectie en opzet. Er 

zijn heel wat middelen gereserveerd voor 2019, wat betekent dat een en ander 

stilaan geconcretiseerd wordt. 

 

Minister Jo Vandeurzen deelt de analyse dat de rechtstreeks toegankelijke hulp 

heel wat vragen niet kan beantwoorden. Het is zaak van een duidelijke keuze te 

maken voor rechtstreeks toegankelijke hulp. Iedereen is het erover eens dat de 

shift naar vroeger ingrijpen moet worden gemaakt. 

 

Het gaat niet op de middelen voor rechtstreeks toegankelijke hulp te laten 

verwateren volgens het klassieke systeem waardoor er amper impact zou zijn. 

 

Er is gekozen voor regio’s en eerstelijnswerkers. De eerstelijnswerkers melden 

dat zij vaak het eerste contact zijn met jeugdhulp. Als er dan wederzijdse 

engagementen worden aangegaan, en als de middelen geconcentreerd worden 

op de helft van het gebied, komt men tot een aanpak die duidelijk het verschil 

kan maken. Het vraagt betrokkenheid van alle partners en in het bijzonder van 

de CLB’s. De geografische spreiding van psychiatrische instellingen is allesbehalve 

logisch. De toegankelijkheid van de zorg is afhankelijk van historische elementen 

en vraagt geleidelijke bijsturing door blinde vlekken weg te werken. Eenmaal het 

zover is, is een uitrol over Vlaanderen een evidentie. 

 

Registratiesystemen blijven moeilijk. Een eenvoudige administratieve flow in de 

integrale jeugdhulp vereist dat iedereen dezelfde taal spreekt en digitaal werkt. 

De eerste moeizame stappen zijn gezet. eYouth staat in de steigers en moet 

ertoe leiden dat er minder verschillende systemen naast elkaar bestaan. Op die 

manier kunnen registraties op een eenvoudige wijze uit de beschikbare data 

worden gehaald. 

 

De ambitie is er, maar die waarmaken zal nog overleg vergen. De sector is 

ongelijk geïnformatiseerd. eYouth is noodzakelijk om tot een gemeenschappelijk 

communicatiekanaal te komen. De meeste stappen zijn al gezet om een meer 

integrale aanpak te verzekeren. In de volgende beleidsbrief wordt dat geconcreti-

seerd. 

 

Voor crisishulp heeft minister Jo Vandeurzen zich gericht op de objectieve 

analyse waar de prioriteiten het hoogst zijn: inzetten op residentiële crisishulp en 

thuisbegeleiding. De deur naar de crisishulp is verder opengezet. Oorspronkelijk 

was het minder breed opgevat. Dat veroorzaakt een aanzuigeffect. Het 

omkaderende moet mee versterkt worden. 

 

Celslapers zijn geen jongeren die plots jeugdhulp nodig hebben maar jongeren 

die vaak al een heel traject, zelfs van intensieve jeugdhulp, hebben doorlopen. Er 
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is sprake van residentiële crisishulp. Op het ogenblik dat een instelling een 

situatie niet meer aankan, moet er opvang voorhanden zijn. Dergelijke plaatsen 

zijn zeer duur. Het is evenwel nodig en er zal op ingespeeld worden op basis van 

objectieve signalen.  

 

Dankzij de toevoeging van de provinciale medewerkers aan de rondetafels 

kunnen alle regio’s zich meer toeleggen op de continuïteit van hulpverlening. Er 

zijn medewerkers die iedereen bij elkaar brengen als het dreigt fout te lopen of 

als iemand wil stoppen. De nieuwe provinciale middelen zijn omgezet in een 

opportuniteit. 

 

De vermelde 2 miljoen euro worden wordt niet uitsluitend ingezet voor onlinehulp 

maar ook voor de Huizen van het Kind. De mogelijkheden van WhatsApp en 

andere applicaties worden opgevolgd. 

 

De cgg’s krijgen in elk geval versterking, al was het maar in uitvoering van het 

sociaal akkoord. Er moeten nog afspraken gemaakt worden over hoeveel er naar 

de ambulante revalidatiecentra gaat en hoeveel naar de cgg’s. Met het oog op 

het Vlaams Actieplan Geestelijke Gezondheid (Parl.St. Vl.Parl. 2016-17, nr. 

1177/1) moet men zich bezinnen over wat er op de tweede en derde lijn zit. 

Populatie en behandelvormen verschillen maar er zijn raakvlakken. Dat behelst 

een breder debat dan over de werkvorm. Niet alles ressorteert echter onder 

Vlaamse bevoegdheid. 

 

De cijfers geven grote lijnen weer, maar minister Jo Vandeurzen maakt in de 

begroting 2019 duidelijk waar de prioriteiten liggen en hoe ze passen in de trends 

in het jaarverslag. 

 

 

Bart VAN MALDEREN, 

voorzitter 

 

Katrien SCHRYVERS 

Lorin PARYS, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

CAR  Centrum voor Ambulante Revalidatie 

CAW  centrum algemeen welzijnswerk 

cgg  centrum voor geestelijke gezondheidszorg 

ckg  centrum voor kinderzorg en gezinsondersteuning 

CLB  centrum voor leerlingenbegeleiding 

Fedasil  Federaal Agentschap voor de Opvang van Asielzoekers 

FOD  Federale Overheidsdienst 

GES  gedrags- en emotionele stoornis 

Insisto  Informaticasysteem Intersectorale Toegangspoort 

MFC  multifunctioneel centrum 

MOF  als misdrijf omschreven feit 

OCJ  ondersteuningscentrum jeugdzorg 

PAB  persoonlijkeassistentiebudget 

VAPH  Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap 

VIPA  Vlaams Infrastructuurfonds voor Persoonsgebonden Aangelegenheden 

VK  vertrouwenscentrum kindermishandeling 

vte  voltijdsequivalent/voltijdequivalent 

 

 


